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Referat for 17. møde i det rådgivende Bevaringsudvalg for Danske Husdyrge-
netiske Ressourcer hos oprindelige danske husdyrracer, den 1. juni 2017 hos 
Den Fynske Landsby, Sejerskovvej 20, 5260 Odense S (herefter hos Land-
brugs- og Fiskeristyrelsen). Kl. 10 til 16. 
 

Dagsorden 

1. Kl. 9.30: Morgenmadspakke. 

2. Kl. 10.00-11.30: Rundvisning i Den Fynske Landsby inkl. strategiarbejde. 

3. Kl. 11.40: Frokost. 

4. Kl. 12.10: Transport til Landbrugs- og Fiskeristyrelsens lokale, Agerhatten 
5, 5220 Odense. 

5. Kl. 12.15: Formanden siden sidst  

6. Information fra medlemmerne – bordrunde 

7. Referatet fra sidste møde 

8. Information fra sekretariatet  

- Status dyretilskud 2017 

- Driftsbudget husdyrgenetiske ressourcer 2016 og 2017 

- DNA-test af 48 svin 

- Produktion af sæd fra bukke 

- Valg af 4 avlerrepræsentanter i 2017 (kvæg, svin, heste og geder) og genud-
nævnelser 

- Notat om oprettelse af Ertebøllefår som selvstændig race, jf. projekt herom 

- Jysk kvæg - tilskudskriterier og hvilke dyr skal i hhv. racekode 46 og 47 

- Forenings sæd fra Korthornstyre 

- Høring om brochure om husdyrgenetiske ressourcer v/AU 

- Henvendelse om DNA-test af løbetyre 

10.    Forespørgsel om sædproduktion fra to tyre 

11. Strategiarbejde: SWOT-analyser 

 Bilag 6: De 7 fokuspunkter fra Bevaringsudvalgets Strategi 

Bilag 7: Status for gamle danske husdyrracer 2015 (24 racer) 

 Bilag 8: SWOT-skema til hver race 

 Bilag 9: Input fra avlerdag 

12.  Avlervalg 26. august 2017 – forslag til indlæg ved avlervalg, samlet ca. 
45 min. 

13.  Avlerdag 18. november 2017 – forslag til program? 
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14.  Eventuelt 

15.  Senest kl. 16 – slut 

 

Afbud fra: 

Niels Rasmussen 

Ids Idsinga 

Anders Bent Andersen 

Frank Møller Fransen 

 

Ad. 1: 

Morgenmad. 

 

Ad. 2: 

Præsentation af den Fynske Landsby og rundvisning med fokus på husdyrene og formid-
lingen om og hold af disse. 

 

Ad. 3 og 4: 

Frokost og transport. 

 

Ad. 4: 

Knud Erik Sørensen: Korresponderet med en avler vedrørende dennes svinehold. 

 

Ad. 6: 

Holger Jessen: Holder oplæg på Lundbæk Landbrugsskole. 

Ole Mols: Danske Husdyrs udstillingstrailer er indkøbt. Ca. 15 udstillinger forventes i 
2017. 

Bettina Buhl: Story-telling produkter - Verner & Merete har spegepølser med til Food Fe-
stival i Aarhus, 1-3. sep. 2017, www.foodfestival.dk. 

Jens Mols: Fåreavlerdag afholdes. 

Eskild Ladegaard: Ornesæd fra 10 orner er blevet produceret og henlagt i Genbanken. 
Etableret ny kogræsserforening med 4 stykker Jysk Kvæg. Giver fortælling om de gamle 
racer og sælger kød og grønt til en højskole. 

Aksel Poulsen: Projekt med 12 Jydske hingsteplage er igangsat med god presseomtale. Fo-
respørgsel om evt. sammenhæng mellem dyrevelfærd kontra skiltet Bevaringsbesætning. 
Udvalget vurderede, at skiltet alene var baseret på genetikken og derfor var uafhængig 
af dyrevelfærden på den enkelte besætning. Aksel havde modtaget en forespørgsel om ra-
cerenheden af hesten på forsiden af vejledningen om dyretilskud. Sekretariatet svarede, at 
hingsteføllet er tilstrækkeligt racerent til at kunne opnå dyretilskud (6/8 Knabstrupper). 
Aksel forespurgte, hvilke regnskaber foreningstilskud var baseret på. Sekretariatet sva-
rede, at tilskuddet blev udbetalt på baggrund af bilag over betalte tilskudsberettigede ud-
gifter. 

Lis Roborg: Økologikonsulent Bjarne Hansen har fået nyt job på Skovsgaard, 
http://www.fyens.dk/Natur/Han-vil-omdanne-godset-Skovsgaard-til-et-oekologisk-fyr-
taarn/artikel/3129627. 

 

http://www.foodfestival.dk/
http://www.fyens.dk/Natur/Han-vil-omdanne-godset-Skovsgaard-til-et-oekologisk-fyrtaarn/artikel/3129627
http://www.fyens.dk/Natur/Han-vil-omdanne-godset-Skovsgaard-til-et-oekologisk-fyrtaarn/artikel/3129627
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Ad. 7: 

Udvalget godkendte referatet fra sidste møde. 

 

Ad. 8: 

Sekretariatet oplyste om, at over 170 avlere havde ansøgt om dyretilskud i 2017. 

Knud Erik Sørensen fremsatte ønske om løbende at blive orienteret på udvalgsmøder af 
sekretariatet om forbrug af budgetterede midler.  

Sekretariatet oplyste, at ud af 48 DNA-testede svin kunne halvdelen godkendes til avlsre-
gistrering. 

Produktion af sæd fra bukke og væddere i 2017 udestod fortsat, og sekretariatet afventede 
tilbagemelding herom fra avlerforeningerne.  

Udvalget havde ingen bemærkninger til bilaget om forhåndsregistrering til avlervalget.  

Udvalget besluttede at efterspørge en uddybet begrundelse for, hvorfor Ertebøllefåret 
skulle udskilles som selvstændig race fra Landfåret med selvstændig racekode og lukket 
stambog. Udvalget ønskede oprindelig projektbeskrivelse gensendt inden næste møde. 
Hvorvidt der skal foretages en opdeling var dog op til avlsforeningerne at beslutte. Udval-
get indstillede, at tilskud opretholdes til krydsningerne mellem Ertebølle- og øvrige 
Landfår. 

Udvalget bekræftede, at renracede avlsdyr inden for Jysk Kvæg var hundyr af 14/16 Jysk 
Kvæg og handyr af 15/16 Jysk Kvæg – begge inkl. ubekendt af ældre data, som kunne hen-
føres til de 4 stambesætninger. Udvalget besluttede, at den lukkede stambog for en del af 
populationen af Jysk Kvæg skulle indeholde de dyr, som havde sin oprindelse fra Ore-
gaard og Kortegaard, samt at kvægrepræsentanterne skulle komme med et udkast til, 
hvilke tyre fra Genbanken, der skulle indgå i den lukkede stambog under racekode 47, jf. 
tidligere opdelinger af daværende Genressourceudvalg. 

Sekretariatet forespurgte til sæden fra Korthornstyre hos foreningen Dansk Korthorn. Ole 
Mols ville henvende sig til foreningen. 

Vivi Hunnicke Nielsen opfordrede repræsentanterne i udvalget til at henvende sig, så-
fremt der var ønsker om ændring af fotos til brochuren om Danske Husdyrgenetiske Res-
sourcer. 

Udvalget besluttede, at DNA-test af løbetyre var en god idé, men indstillede til, at tilskud 
til aktiviteten blev ansøgt om via ordningen om projekttilskud, hvorfor udvalget for nu-
værende indstillede forespørgslen om tilskud til DNA-test af løbetyre til et afslag.  

 

Ad. 10: 

Udvalget besluttede, at takke nej til produktion af tyresæd fra RDM-tyren CKR-nr. 
120537-00012. For så vidt angik SDM-tyren 120537-00013 ville kvægrepræsentanterne 
se denne yderligere an og sende sekretariatet deres indstilling. 

 

Ad. 11: 

Udvalget indstillede, at sekretariatet sendte skabeloner til SWOT-analyser til avlsfor-
eningerne, idet udvalgte fandt, at avlsforeningerne var mere kompetente til at udfylde 
SWOT-skemaerne (dvs. uddybe, hvilke styrker, svagheder, muligheder og trusler der er, 
for at bevare, øge og anvende den genetiske ressource de renavlede dyr inden for den re-
spektive race repræsenterer). Udvalget håbede, at foreningerne returnerede de udfyldte 
skemaer inden avlervalget af kvæg-, svine-, heste- og gederepræsentanter. 

 

Ad. 12: 

Aksel Poulsen ville tage kontakt til en mulig oplægsholder til avlervalget. 
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Ad. 13: 

Sekretariatet opfordrede udvalget til, at indsende forslag til program for avlerdagen den 
18. november 2017 på Det Grønne Museum. 

 

Ad. 14: 

Udvalget besluttede, at afholde et ekstra møde efter avlervalget i Korsør den 26. august 
2017 og inden mødet den 12. oktober 2017. 

 

Ad. 15: 

Mødet afsluttet kl. lidt over 16. 

 

 

 
 
 


